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پیشرفت بیش از ۳۰ درصدی فاز اول بوستان چهار باغ

حسین نظری، معاون خدمات شهری و محیط زیست شهردار تهران: بوســتان ۴۵هکتاری چهارباغ در 2فاز 
عملیاتی خواهد شد؛ فاز اول بوستان در مقیاس فرامنطقه ای، شهری و فراشهری)ملی( در حال انجام است و 

تاکنون بیش از ۳۰درصد پیشرفت فیزیکی داشته و باغ بهشت تا پایان سال بهره برداری می شود.

صدور پروانه تا پایان سال ۳برابر می شود
سیدمهدی هدایت، مدیرعامل سازمان نوسازی شهر تهران: تلاش می کنیم تا پایان سال آمار صدور پروانه به 
۳ تا ۴ برابر برسد؛ چراکه تعهد داریم سالانه ۳درصد از بافت های فرسوده را در پایتخت نوسازی کنیم و تا کنون 

تقریبا ۸۵درصد از این تعهد نسبت به دوره  فعالیت محقق شده است.

چرابزرگراهشمالیکرجافتتاحنمیشود؟
افتتاح بزرگراه شــمالی کرج هنوز هم در حد وعده و وعید باقی 
مانده و اجرایی نشده است. درحالی که بهره برداری از این بزرگراه 
به میزان قابل توجهی از حجم ترافیکی این شهر که روزبه روز هم 
بیشتر می شود کم خواهد کرد. از مسئولان درخواست داریم تا 
برای حل این معضل هر چه زودتر نسبت به گشایش و بهره برداری 

از این بزرگراه اقدام کنند.
یاراحمدیازکرج

محدودیتبیماراناوتیسمیسیستانوبلوچستان
بیماران اوتیسمی اســتان سیستان و بلوچســتان از امکانات 
آموزشــی، درمانی و مشاوره روان شناســی محرومند. در واقع 
این استان نیازمند یک مرکز درمانی متمرکز است که همه این 
خدمات در آنجا ارائه شــود تا والدین کودکان اوتیسمی مجبور 
نباشند که برای بهره مندی از هر یک از این خدمات به استان های 
مجاور مراجعه کنند. نگهداری و آموزش یک کودک اوتیسمی و 
هزینه های آن به قدرکافی طاقت فرسا و کمرشکن هست دیگر 

نباید رنج های دیگری را به آنها تحمیل کرد.
بهتوییازبوشهر

قانونافزایشسنبازنشستگیعادلانهنیست
به تازگی قانون افزایش ســن بازنشســتگی در مجلس مصوب 
شده و قرار اســت برای رأی نهایی به شورای نگهبان برود. طبق 
این قانون جز افرادی که 2 سال به پایان خدمت شان باقی مانده 
بقیه به شکل پلکانی به سنوات شــان افزوده خواهد شد. به نظر 
می رسد که صندوق های بیمه که با کمبود بودجه برای پرداخت 
حقوق بازنشســتگان مواجه اند می خواهند از این طریق برای 
خودشان وقت بخرند. این اجحاف اســت؛ چه در حق جوانانی 
که تازه می خواهند به اســتخدام درآیند و چه افرادی مانند من 
که سال هاســت حق بیمه پرداخت کرده اند. از اعضای محترم 
شورای نگهبان درخواست داریم تا ضمن رد این قانون جلو این 

بی عدالتی را بگیرند.
سلیمانزادهازقزوین

تعدادکتابخانههایعمومیشهرهابیشترشود
افزایش کتابخانه های عمومی فواید زیادی دارد که مهم ترین آن، 
ترویج فرهنگ مطالعه بین مردم و به خصوص جوانان اســت. از 
طرفی قیمت بالای کتاب موجب شده تا عده زیادی قادر به خرید 
کتاب نباشند که وجود کتابخانه های عمومی این مشکل را تا حد 
زیادی حل خواهد کرد. عده ای هم که تعدادی از کتاب های شان 
دیگر به کارشان نمی آید می توانند با اهدای آنها به کتابخانه ها یک 

کار انسان دوستانه و فرهنگی انجام دهند.
خادمیازاصفهان

شهرستانجممرکزدرمانیتخصصیتامیناجتماعیندارد
 شهرستان جم اســتان بوشــهر مرکز تخصصی درمانی برای 
بیمه شــدگان تامین اجتماعی ندارد و تنها یک پزشک عمومی 
برای ویزیت بیماران هست. خدمات دندانپزشکی هم در سطح 
اولیه و عمومی ارائه می شود. این وضع موجب شده که بیماران 
برای استفاده از خدمات تخصصی پزشــکی، ناچار به شهرها و 
استان های مجاور بروند. از مســئولان سازمان تامین اجتماعی 
درخواســت داریم تا یــک مرکز تخصصی در این شهرســتان 

راه اندازی کنند تا این مشکل را حل کنند.
کبریاازبوشهر

تعدادکارکناندفاترقضاییراافزایشدهید
برای ثبت نام ثنا به یکی از دفاتر قضایی مراجعه کردم، از آنجایی که 
تعداد کارکنان کمی درمحل کار حاضر بودند، دفتر بسیار شلوغ 
بود. مسلما حجم کار بالا و فشار ناشی از آن موجب کاهش دقت 
این افراد می شود از طرفی وقت و زمان مراجعه کنندگان هم تلف 
می شود. ضرورت دارد تا با اضافه کردن کارکنان، نسبت به رفع 

این مشکل اقدام شود.
خانومیازتهران

شمارهتلفنارتباطيباخوانندگانبا مردم

با 
در متـرومتـرودیدهشوید

تبلیغات محیطی ایستگاه های مترو
تبلیغات بدنه قطار

تبلیغات درون واگن ها
1پذیرش آگهی 8 1 9

هفته گذشته بود که خبرهایی درباره ساخت وساز غیرمجاز دانشگاه 
الزهرا در محدوده ده ونک به عنوان طرح توسعه این مرکز دانشگاهی 
و سکوت و انفعال شــهرداری تهران درقبال این موضوع منتشر شد، 
اما پیگیری ها  نشان می دهد که اصل ماجرا چیز دیگری است و نه تنها 
شهرداری برابر ساخت وساز بدون مجوز دانشگاه سکوت نکرده و منفعل 

نمانده که چند مرتبه هم جلوی فعالیت آنها را گرفته است.

ممنوعیتاجرایطرحتوسعهدانشگاهالزهراتازماناخذمجوز
هرچند مناقشه و دعوای چندین ســاله میان دانشگاه الزهرا با اهالی 
ده ونک بر سر مالکیت خانه ها هیچ ارتباطی با شهرداری تهران ندارد و 
این موضوع کاملا خارج از حیطه اختیارات و وظایف مدیریت شهری 
است، اما مطالبی در فضای مجازی مطرح شــده مبنی بر اینکه این 
دانشگاه بدون دریافت مجوز و به صورت شــبانه اقدام به ساخت وساز 
و توسعه فضای خود کرده و شــهرداری تهران هم هیچ برخوردی با 
این تخلف آشکار نمی کند! این ساخت وساز در داخل فضای دانشگاه 
اســت، اما برای فعالیت عمرانی باید از شــهرداری اخــذ مجوز کند. 
شهرداری منطقه هم تأیید می کند که دانشگاه الزهرا فعلا مجوزی برای 
ساخت وساز ندارد و تا زمان اخذ مجوز نمی تواند طرح توسعه خودش 

را اجرا کند.

اولیناخطاردرمهرماه
در این ارتباط رامتین محمدیاری، مدیر روابط عمومی شهرداری 
منطقه به همشهری می گوید: »طبق اسناد موجود، اراضی ای که 
دانشگاه الزهرا به دنبال ساخت وساز و اجرای طرح توسعه دانشگاه در 
آنهاست در مالکیت این مجموعه قرار دارد و تنها مشکل قانونی ای 
که وجود دارد به بحث اخذ مجوز ساخت وســاز از شهرداری تهران 
برمی گردد. در واقع تنها مشکل طرح توسعه دانشگاه الزهرا نداشتن 
مجوز از شهرداری است و به همین دلیل تاکنون 2مرتبه جلوی این 
ساخت وساز گرفته شده است؛ نخستین بار در اوایل مهر ماه بود که 
دانشگاه شــروع به گودبرداری کرده بود و شــهرداری ناحیه ضمن 
جلوگیری از ادامه فعالیت آنها، به دانشگاه اخطار می دهد که اقدام 

به اخذ مجوز کنند.«

جلوگیریمجددازساختوسازغیرمجازدانشگاه
روابط عمومی شهرداری منطقه3 در ادامه تأکید می کند با وجود اخطار 
اولیه و جلوگیری از اجرای طرح توسعه دانشــگاه تا زمان اخذ مجوز، 
دانشگاه الزهرا بدون مجوز دوباره فعالیت خودش را از سر می گیرد که 
این بار هم ضمن صدور اخطار مجدد، برای دومین بار جلوی ساخت وساز 
آنها گرفته می شــود. محمد یاری در این رابطــه می گوید: »با وجود 
اخطار اولیه، حدود 40روز بعد مجددا دانشگاه بدون اخذ مجوز دوباره 
فعالیت های عمرانی خودش را از سر می گیرد که در هفته گذشته باز 
جلوی فعالیت آنها گرفته می شود و اخطار دوباره ای دریافت می کنند تا 
برای گرفتن مجوز به معاونت معماری و شهرسازی مراجعه کنند. اکنون 
دانشگاه هیچ ساخت و سازی  انجام نمی دهد و تا زمان اخذ مجوز اجازه 

فعالیت عمرانی به آنها داده نمی شود.«

مهدیاسماعیلپور؛روزنامه نگار

ساختوسازدردانشگاهالزهراس
مجوزندارد

اهمیت میدان باد
یکی از نقاط قوت ورزشگاه آزادی که در غرب تهران ساخته شد، قرار گرفتن در محل میدان باد غرب تهران بود 
که موجب می شد اگر مشکلات آلودگی هوایی در شهر ایجاد می شد یا شرایط برای اینورژن فراهم می شد، باد از 
غلظت آلاینده های محل بکاهد و به این ترتیب ورزشکاران و تماشاگران کمتر دچار مشکلات تنفسی ناشی از 
آلودگی هوا شوند. نکته جالب اینکه در دهه های 70 و 80 برای جانمایی شهرک های صنعتی تهران نیز شاخص 
میدان باد با اهمیت بوده که در میدان باد غرب دشت تهران ساخته شده اند و بخشی از آلودگی هوای امروز تهران 
ناشی از بادی است که از آن شهرک ها به سمت شهر روانه می شود. حالا درباره ورزشگاه ملی جدید نیز عنصر 

میدان باد و مسائل محیط زیستی باید بیش از هر چیز درنظر گرفته شود.

خطری برای ریه ورزشکاران 
ورزشکاران در فهرست گروه های حساس در برابر آلودگی هوا هستند و حساسیت برای آنها هم اندازه کودکان، سالمندان و بیماران قلبی ریوی است. 
دستگاه تنفسی آنها به علت سال ها فعالیت ورزشی رشد قابل توجهی می یابد و از این رو دربرابر آلاینده های جوی حساس هستند. طبق استاندارد 
کیفیت هوای کشور، وقتی شاخص های هوایی از 100بالاتر می رود و از کیفیت قابل قبول عبور می کند، هوا برای گروه های حساس آلوده می شود 
و باید فعالیت های طولانی مدت و ورزشی در فضای باز برای گروه های حساس تعطیل شود. حال توجه به این نکته موجب تردیدهای اساسی در 
مسیر ساخت ورزشگاهی در نزدیکی شهر آفتاب می شود که طی 72درصد روزهای پاییز 2سال اخیر هوای این منطقه آلوده بوده و در سال های 
گذشته نیز شرایط بهتر نبوده است. حتی در ماه های دیگر سال نیز شرایط در این منطقه برای فعالیت های ورزشی مناسب نبوده و نیست. بنابراین 

باید بازبینی جدی برای ساخت ورزشگاه در یکی از آلوده ترین نقاط هوایی تهران صورت گیرد.

 ورزشگاه جدید در دود
 کیفیت هوای ایستگاه های اطراف ورزشگاه جدید در 72درصد 

روزهای پاییز در2سال اخیر آلوده بوده است

سیدمحمدفخاردرشهر
روزنامه نگار

کیفیت هوای محدوده ورزشگاه جدید در پاییز 2سال اخیر )تا 6آذر(
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تهدیدهای محیط زیستی در ورزشگاه جدید
نزدیکیبهمنابعآلایندهثابتشاملنیروگاه،پالایشگاهوانبوهکارخانجاتصنعتی
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اگرچهکارمطالعاتیساختورزشگاهیبهعنوانجایگزین
ورزشگاهآزادیهنوزبهپایاننرسیده،امادسترسیهای
بزرگراهیوحملونقلعمومیمتعددنشانمیدهدممکن

استمحلآندرجنوبغربتهرانبهزودینهاییشود.
البتهعلیرضافخاری،اســتاندارتهراناعلامکرده»هنوز
مشخصنیســتورزشــگاهجدیدپایتختکجاساخته
میشود،اماتمرکزرویجنوبتهراناست.«اینمحلدر
جوارنمایشگاهشهرآفتابدرحاشیهجنوبیتهرانهماکنون
محتملترینگزینهبرایاینکاراست.طبقاعلامشرکت
توسعهوتجهیزاماکنورزشیمجموعهفرهنگیورزشی
شهرجدیددرفضای۳۷۰هکتاریدر۲فازاجراخواهدشدو

اجرایکاملآندستکم۳سالزمانخواهدبرد.ازمهرماه
فراینداجراییاینکارآغازوبیشاز۶جلسهباطرفچینی
درتهرانبرگزارشدهاست.البتهعلاوهبرزمینیکهدرشهر
آفتاببرایموضوعبهعنواناولویتنخستپیشنهادشده،
یکیدوزمیندیگرهمبهعنوانگزینهمطرحاستاماشرکت
توسعهوتجهیزاماکنورزشیاعلامکردهفعلاگزینهاصلی

زمینشهرآفتاباستکهکارمطالعهآنآغازشدهاست.
پیمانکارچینیطرحیعنیشرکتIPPRبهتازگیاززمین
پروژهورزشیشهرآفتابتهرانبازدیدکردونمونههاییرا
ازسایتاینپروژهبرداشتکردهومشغولبررسیمطالعات
خاکوجغرافیایمنطقهاســت.اینمطالعاتالبتهدرباره
خبرهاییاستکهازرویگســلبودنوفرونشستمحل
اعلامیمنتشرشدهاســتامااطلاعاتهمشهرینشان
میدهداینمحلازنظرکیفیتهوانیزهیچتناسبیبایک

محلعمومیبرایبرگزاریمسابقاتورزشیندارد.


